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Іскер топтар 
байланысы 
жанданады

Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев БАӘ 

Вице-президенті, 
Премьер-министрі, Дубай 
әмірлігінің билеушісі шейх 
Мұхаммед бен Рашид Әл 

Мактуммен кездесті.

Мемлекет басшысы қо
нақжайлық көрсеткені үшін 
шейх Мұхаммед бен Рашид Әл 
Мактумға  алғыс айтып, Біріккен 
Араб Әмірліктеріне жасаған 
ресми сапары аясында нәтижелі 
келіссөздер жүргізілгенін және 
екі ел арасында маңызды екі
жақты келісімдерге қол жет
кізілгенін атап өтті.

Әңгімелесу барысында Пре
зидент ҚасымЖомарт Тоқаев 
«Астана» халықаралық қаржы 
орталығы Әмірліктердің бас
ты қаржы институттарымен 
қарымқатынас орнатқанына 
тоқталып, екі елдің іскер топ
тары арасындағы байланысты 
жандандыру мәселесіне назар 
аударды.

Өз кезегінде шейх Мұхам
мед бен Рашид Әл Мактум 
Қазақстан мен Әмірліктер 
арасындағы экономикалық ын 
тымақтастықты одан әрі ны
ғайтуға ниетті екенін жет кізді.

Кездесу соңында Мемле
кет басшысы ҚасымЖомарт 
Тоқаев   БАӘ Вицепрезиденті, 
Премьерминистрі, Дубай 
әмір лігінің билеушісін Қазақ
станға ресми сапармен келуге 
шақырды.

Шейх Мұхаммед бен Ра
шид әл Мактум Президенттің 
шақыруын қабыл алып, Қа
зақстанға сапар шегу зор 
мәртебе екенін айтты.

Бүгінде баспаналы 
болудың бірнеше 

мемлекеттік бағдарламасы 
бар. Қалтаңызға 

қолайлысын немесе 
мүмкіндігіңізге қарай таңдау 

құқы өз еркіңізде. Осыдан 
бес жыл бұрын әр отбасы 

үшін баспана сатып алудың 
тиімді жолы – 

«7-20-25» бағдарламасы 
шыққан болатын.

 

Осы уақытқа дейін 65554 ел 
тұрғыны бұл бағдарлама арқылы 
үй алды. Биылдан бастап Мемле
кет басшысының тапсырмасымен 
«72025» қайта жалғасатын бол
ды. Оның талабы мен шарттарында 
ешқандай өзгеріс жоқ. Алайда бес 
жылдан бері инфлияцияның қай 
шамаға барғанын бағамдай беріңіз. 

Ұлттық банктің облыстағы 
филиалы мамандарының бер
ген мәліметтеріне сүйенсек, 2021 
жылы еліміз бойынша 34 197 
өтінім қабылданса, оның  13 337сі 
мақұлданған. Ал өңірде 238 адам 
бағдарламаға қатысуға ниет етсе, 
оның 67не оң нәтиже берілген. 
Өткен жылы елімізде бағдарламаға 
өтінім бергендер бірнеше есе 
өскен. Мәселен, елімізде 355 038 
өтінім қабылданса, оның небәрі 
28930ы мақұлданған. Облыста  

 2258 өтінімнің тек 77не берілген. 
Бағдарлама шыққанда 2018

2022 жылдарға 1 триллион теңге 
бөлінген еді.  Ал биылға 100 млрд 
теңге жоспарланып отыр. Жыл 
сайынғы кредиттеудің нақты 
көлемі банктердің нарықтық 
ипотекалық өнімдері мен олардың 
дамуына байланысты белгіленеді. 
Берілетін ипотекалық тұрғын 
үй қарыздарының параметрлері 
бұрынғысынша қалады.

«72025» бағдарламасы дәл 
қа зіргі уақытта көп отбасы үшін 

тиімді болып тұр. Өйткені, па
йызы төмен бағдарламаның 
бірден бірі. Оның операторы 
– «Қазақстанның тұрақтылық 
қоры» АҚ болып белгіленген. 
Тұрғын үй заемы ұлттық валюта
мен беріледі және оған баспана
сы жоқ кез келген қазақстандық  
қатысуға құқылы. Алғашқы төлем 
мөлшері тұрғын үй құнының 20% 
мөлшерінде анықталады. Бұл әр 
қала тұрғындары үшін түрлі со
мада бекітілген. Мәселен, Аста
на, Алматы (қала маңындағы ау

дандарды қоса алғанда), Ақтау, 
Атырау, Шымкент қалаларына 
25 млн, Қарағанды қаласы үшін  
20 млн және басқа өңірлер үшін  
15 млн теңге беріледі. Қарызды 
жабу мерзімі 25 жылға дейін 
ұлғайтылған. Қарыз алушыдан 
ешқандай комиссия ұсталмайды. 
Сондайақ, кепілзат пен қарыз 
алушының өмірін сақтандыру 
міндетті емес, сақтандыру қажет 
болса, барлық шығындарды несие 
берген банк көтереді.

«7-20-25»:
Бағдарлама өзгеріссіз, 
ал үйдің бағасы...

Sb
Айсәуле ҚАРАПАЕВА,
«Сыр бойы»

Кеше өңірлік коммуникациялар 
қызметінде «Болашақ» университеті 

мен Қызылорда технология және 
қызмет институтының бірігуі 

туралы баспасөз мәслихаты өтті. 
Оған экономика ғылымдарының 

докторы, профессор, Ұлттық 
Ғылым академиясының академигі 
Бақберген Досманбетов, техника 

ғылымдарының докторы, профессор, 
Ұлттық Ғылым академиясының 

академигі Қылышбай Бисенов және 
Қорқыт ата атындағы Қызылорда 

университетінің басқарма төрағасы-
ректоры Бейбіткүл Кәрімова қатысып, 

орын алған жағдайға қатысты 
түсінік берді. 

Алдымен сөз кезегін «Болашақ» универ
си тетінің құрылтайшысы Б.Досман бетов 
алды. 

– Қызылордадағы «Болашақ» универ
ситетінің білім беру лицензиясының тоқ
татылуына байланысты кейінгі екі аптадан 
бері әлеуметтік желі мен халық арасында 
әртүрлі әңгімелер айтылып жатыр. Тіпті 
менің суретімді салып, «университет ли
цензиясын қайтарып алды» деген ақпарат 
та тарады. Бұл – жалған. Өткен жылдың 
соңында «Болашақ» университетінің лицен
зиясы  тоқтатылды. Біріншіден, ол жұмыста 
жіберілген кемшіліктерге байланысты бол
са, екіншіден, жеке меншіктегі оқу орында
рын біріктіру мақсатында жүзеге асырыл
ды. Нақты кезеңде еліміздегі мемлекеттік 
емес жоғары оқу орындарын ықшамдау, 
ірілендіру саясаты жүргізіліп жатқанын 
білесіздер. Алматы, Шымкент және басқа 
қалаларда осындай жұмыстар жүргізіліп 
жатыр. Бұл жағдайдан оқытушы да, студент 
те зардап шекпейді. Өйткені, біз Қылышбай 
Алдабергенұлы екеуміз құрылтайшы ретінде 
келісіп, «Қызылорда Ашық университетін» 
құрып жатырмыз. Мұнан былай да «Бола
шақ» университетінің студенттері өз кор
пусында, ал Қызылорда технология және 
қызмет институтының білім алушылары өз 
ғимаратында оқуды жалғастыра береді, – 
деді Б.Досманбетов.

  Ал Қызылорда технология және қызмет 
институтының құрылтайшысы Қылышбай 
Бисенов елімізде жеке жоғары білім орда
ларын шоғырландыру, ірілендіру саясаты 
жүргізіліп жатқанын, бірігудің уақыт тала
бы екенін, Ашық университет құру әлемдік 
тәжірибеде бар екенін айтты. 

 – Ұстаз,  ғалым  ретінде біздің мақса
тымыз – әрбір білім алушының мүддесіне, 
солардың болашағына қызмет жасау. 
Өздеріңіз білесіздер, білім – әрбір ұлттың 
сапасын анықтайтын көрсеткіш. Мемлекет 
басшысы қазір елдегі білім сапасына ерекше 
назар аударып отыр. Жеке оқу орындарын 
ірілендіру әлемдік тәжірибеде бар, – деді 
Қ.Бисенов.   

Осы орайда студенттердің заңды мүдде
лерінің сақталып, оларға оқуын жалғас
тыруға мүмкіндік жасалып жатқанын да айта 
кеткен орынды. 

– Нақты кезеңде Қорқыт ата атындағы 
университетке ауысуға өтініштер көптеп 
түсуде. Оқу орнында ауысу процесі жүргізіліп 
жатыр. Қазір 5 білім беру бағдарламасы бой
ынша 120 магистранттан өтініш түсті. Одан 
бөлек, 32 білім беру бағдарламасы негізінде 
1200 студент ауысуға өтініш білдірді. Өтініш 
берушілердің арасында 14 курс студенттері 
бар. Дегенмен, басым көпшілігі – 4курс 
студенттері. Біз студенттерді қабылдауға 
әзірміз. Ауысып келген білім алушылар 
үшін жаңа оқу топтары ашылып, барлық 
қажетті жағдаймен қамтамасыз етіледі, 
– деді Қорқыт ата атындағы Қызылорда 
университетінің басқарма төрағасыректоры 
Б.Кәрімова. 

Айта кетейік, биылғы оқу жылын
да бітірушілер үшін оқу ақысы бұрынғы 
«Болашақ» университетіндегі  бағамен 
қалады. Ал жаңа оқу жылынан бастап сту
денттер Қорқыт ата атындағы университеттің 
бекітілген оқу ақысы бойынша төлем жа
сайды. Студенттердің оқу орнын ауыстыру 
процесі қысқы демалыс кезінде жүзеге асы
рылады. 

Сонымен, «Болашақ» университеті 
мен Қызылорда технология және қызмет 
институты қосылып, «Қызылорда Ашық 
университеті» атауымен оқу орны құрылды. 
Өңірде орын алған жағдайға қатысты жаңа 
оқу орнына лицензия тез арада берілетінін 
айта кетейік. Ендеше, алаңдауға ешқандай 
негіз жоқ.

Екі 
оқу орны 
бірікті

CЕССИЯ
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Былтыр облыстың барлық 
макроэкономикалық көр
сет кіштері бойынша өсім 
қалыптасты. Оның ішінде, 
өңдеу өнеркәсібі көлемі 5,6 
пайызға, ауыл шаруа шы
лы ғының жалпы өнімі 1,8 
пайызға, инвестиция тарту 
26,8 пайызға, пайдалануға бе
рілген тұрфғын үйлер көлемі 
3,3 пайызға, құрылыс  жұ
мыстарының көлемі 16,6 па
йызға және сауда көлемі  2,3 
пайызға артты.

Сессияда 20232025 жыл
дарға арналған облыстық 
бюджетке өзгерістер енгізу 
туралы облыстық экономика 
және қаржы басқармасының 
басшысы Нұрғали Қордабай 
хабарлама жасады. Хабар
ламада аталған жылдарға 
арналған облыстық бюджетті 
6,8 млрд теңгеге алғашқы 
нақтылау мәселесі жанжақты 
сараланды. Нақтылау бары
сында облыстық бюджеттің 
өз кірістерін 3,5 млрд теңгеге 
ұлғайту, сондайақ бірқатар 
бюджеттік бағдарлама әкім
шілері оңтайландырған 1,5 
млрд теңгені қайта бағыттау 
жоспарланған. Биылғы 1 қаң
тардағы жағдай бойынша 
облыстық бюджет қаражаты 

қалдықтарының қайта бөлуге 
жататын 1,8 млрд теңгесі 
қайта бағытталуда.

Бұл қаражат есебінен 
«Сыр жастары» жеңілдетілген 
ипотекалық несие беру бағ
дарламасы арқылы өңір жас
тарын қолжетімді баспана
мен қамтамасыз ету және 
жас отбасыларды қолдауға 
5 пайыздық мөлшерлемемен 
100 отбасыға тұрғын үй са
тып алу үшін несие беру
ге 1,2 млрд теңге бөлінбек. 
Ауылдардың әлеуетін артты
ру, елді мекендерді көркейту, 
қолдау үшін «Үлгілі елді ме
кен» ісшарасында жеңімпаз 
атанған елді мекенді ынталан
дыру шығындарына 467,4 млн 
теңге бағытталмақ.

Айта кетейік, «Сыр жаста
ры» бағдарламасы жөнінде 
ҚР Президенті Қасым
Жомарт Тоқаевтың тап
сырмасына сәйкес облыс 
әкімі Нұрлыбек Нәлібаев 

облыстық жастар форумын
да жариялады. Бағдарламаға 
1835 жас аралығындағы 
Қызылорда облысында ке
йінгі 2 жылда тіркеуде тұрған 
азаматтар қатыса алады. 
Жеңілдетілген несие 19 жыл
ға 5% үстемемен «Отбасы 
банк» арқылы беріледі, қаты
сушының банкте үйдің баға
сының  10%ын құрайтын 
салымы болса жеткілікті. Бағ
дарламаға білім, денсаулық 
сақтау, спорт, мәдениет, 
журналис тика саласының ма
мандары, мемлекеттік және 
аза маттық қызметшілер, ғы
лыми қызметкерлер, ұлттық 
холдингтердің жергілікті фи
лиалдарының, екінші деңгейлі 
банк қызметкерлері, құрылыс, 
қоғамдық тамақтану және 
басқа да қызмет көрсету 
саласының қызметкерлері 
мен әлеуметтік қызметкерлер 
қатыса алады.

Сейсенбіде облыстық 
мәслихаттың кезектен 
тыс 24-сессиясы өтті. 

Сессияға облыстық 
мәслихат депутаты, 

экономика қаржы және 
жергілікті басқару 

мәселелері жөніндегі 
тұрақты комиссия 

төрағасы Талғат 
Жақыпбаев төрағалық 
етті. Күн тәртібінде 11 

мәселе қаралды.  

Sb
Айнұр БАТТАЛОВА,
«Сыр бойы»

Бірқатар бастама 
қолдау тапты

Sb
Дәуіржан ЕЛУБАЕВ,
«Сыр бойы»

Киелі 
жануар 
қорғауда 
болады

КЕЛЕСІ САНДА

Облыс әкімінің өкімімен Қазақ
стан Республикасы Президенті Әкім
шілігі және Қармақшы аудандық 
мәслихатының келісімдері бойынша 
Қармақшы ауданының әкімі лауазы
мына Жандос Еркінбек тағайындалды.

Аймақ басшысы Жандос Еркін

бекұлын құттықтап, жаңа қызметінде 
сәттілік тіледі.

– Жандос Еркінбекұлының бас
шылық қызметтегі ұйымдастыру
шылық қабілеті мен тәжірибесі мол, 
өз жұмысын жоғары кәсіби деңгейде 
атқаратын білікті азамат.

Қармақшы ауданының 
әкімі тағайындалды

Қармақшы ауданында облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаевтың 
төрағалығымен өткен актив отырысында Қармақшы ауданының жаңа 

әкімі таныстырылды.

2-бет 
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Жылды қорытындылаған Қазалы ауданының 
әкімі Мұхтар Оразбаев өңірлік коммуникациялар 
қызметінде өткен брифингте атқарылып жатқан 
жұмыстарды айтып, алдағы жоспарларын бөлісті.

– Қазалыда былтыр 20,2 млрд теңгенің өнімі 
өндірілді. Басым бөлігі өңдеу өнеркәсібінің 
үлесіне тиесілі. Аудан бюджеті 22,6 млрд теңгеге 
жетіп, өз кірістеріміз 2,1 млрд теңгені құрады. 
Өздеріңізге белгілі, бюджетті ұлғайтудың бірден-
бір көзі – жаппай кәсіпкерлікті дамыту. Бүгінде 
ауданда кәсіпкерлердің саны – 6121. Ал осы са-
лада жұмыспен қамтылғандар саны 9366 адамды 
құрады. Өткен жылы жаңадан 25 кәсіпкерлік ны-
сан бой көтерді. Сондай-ақ 382 жоба бойынша 4,3 
млрд теңге несие беріліп, кәсіпкерлерге қолдау 
көрсетілді. Өз кәсіпкерлеріміз 7,5 млрд теңгенің 
өнімін өндірсе, күнделікті сауда-саттықтың 
нәтижесінде бөлшек сауда айналымы 10,7 млрд 
теңгені құрап отыр, – дейді аудан әкімі.

Былтыр Қазалы 17402 гектар жерге түрлі ауыл 
шаруашылығы дақылдарын екті. Оның ішінде 
күріштің көлемі – 6361 гектар. Су тапшылығына 
байланысты негізгі дақыл – Сыр салысы көлемін 
аудан диқандары біршама қысқартқан. Оның ор-
нына суды аз қажет егетін дақылдарға мән берілді. 
Сондай-ақ су жетпей қалу қаупінің алдын алу 
үшін 6 көтерме насос сатып алынып, коллекторлар 
жөнделген. Нәтижесінде қазалылық еңбеккерлер 
қамбаға 21 мың тонна Сыр салысын құйып, Қазалы 
ауданы «Ауыл шаруашылығы өнімдерін өңдеу 
саласындағы үздік аудан» атанды. 

Былтыр 21,2 млрд теңгенің ауыл шаруашылығы 
өнімдері өндірілген. Ауданнан Ресей, Беларусь, 
Дания, Германия, Тәжікстан, Қытай, Нидерланды 
елдеріне 3374,3 тонна күріш, 900 тоннаға жуық 
балық, 711,1 тонна қамыс экспортталған. 

Былтыр Қазалы қаласы, Жалаңтөс батыр, 
Қ.Пірімов және Басықара ауылдары табиғи газға 
қосылды. Алдағы уақытта Абай ауылын газданды-
ру жоспарлануда. Тиісті жоба-сметалық құжаттары 
әзірленген. Сонымен қатар, Ақтан батыр, Жанқожа 
батыр, Бекарыстан би, Майдакөл, Ү.Түктібаев ауы-
лына «көгілдір отын» жеткізілмек. Жоба-сметалық 
құжаттары жеке кәсіпкердің демеушілігімен 
әзірленіп, сараптамадан өтіпті. Айта кетейік, ау-
данды газбен қамту 63,2 пайызды құрап отыр. 

– Жол жөндеу бағытында көп еңбек атқарылуда. 
Мысалы, былтыр 75 шақырым аудандық маңыз-
дағы автомобиль жолы бойынша 7 жоба қолға 
алынған. Бұл үшін бюджеттен 1,6 миллиард теңге 
бөлінді. Ал жұрт күтіп жүрген Әйтеке би мен 
Қазалы қаласы арасындағы 7 шақырымдық төрт 
жолақты жол биыл толық аяқталады. Сондай-ақ 
биыл аудандық маңыздағы 4 автомобиль жолы 
жөндеуден өткізілмек. Олар – Ғ.Мұратбаев ауы-
лына кіреберіс жолы, «Қазалы-Қожабақы-Бозкөл-
Кәукей», «Қожабақы-Бекарыстан би», «Қазалы-
Қожабақы-Бозкөл-Кәукей» автожолдары. Бұл үшін 
бюджеттен 1,2 млрд теңге бөлінді, – дейді аудан 
әкімі. 

Қуанышты жаңалықтың бірі, биыл «Жай-
лы мектеп» ұлттық жобасы аясында аудан 
орталығынан 600 және Жанқожа батыр ауылынан 
300 орындық мектеп бой көтермек. Ал денсаулық 
саласы бойынша былтыр Әйтеке би кентінен ауы-
сымына 250 келушіге арналған емхана құрылысы 
аяқталып, тұрғындар игілігіне берілді. Сондай-ақ 
аудан орталығынан шалғай орналасқан Жұбан мен 
Жалпақ елді мекенінде медициналық бекет ашыл-
ды. Алдағы уақытта Бозкөл, Абай, Кәукей ауылда-
рынан дәрігерлік амбулатория салу жоспарлануда. 

– Ауданда спорт алаңдары көптеп салынуда. 
Өткен жылдың өзінде 6 алаң, «Ауыл – ел бесігі» жо-
басымен Қ.Пірімов ауылынан спорт кешені салын-
ды. Биыл Ү.Түктібаев ауылындағы спорт кешені 
пайдалануға берілмек. Бұған қоса, Әйтеке би кенті, 
Қазалы қаласы, Жалаңтөс батыр, Бекарыс тан би 
және Ғ.Мұратбаев ауылынан да осындай спорт 
кешені құрылысын салу жоспарлануда, – дейді ау-
дан басшысы.

Биыл Әйтеке би кентінен 600 орындық 
мәдениет үйі мен Кәукей ауылынан 100 орындық 
клуб пайдалануға беріледі. Қосымша Бірлік, 
Майдакөл, Шәкен ауылдарынан 100 орындық клуб 
құрылысын салу үшін тиісті құжаттар әзірленген. 
Сондай-ақ былтыр алғаш рет аудан орталығы 
мен Қазалы қаласынан екі бірдей «Жастар үйі» 
ашылғанын айта кету керек. 

Қазалы ауданы

Қазалы ауданында жер кезегінде тұрған 
тұрғындар көбейген. Аудан орталығынан 

көлемі 600 гектар жерге салынатын тұрғын 
үйлерді инженерлік инфрақұрылыммен 

қамтамасыз ету жобасы әзірленген. Бұған 
қосымша баспана кезегін азайту үшін 

Ғ.Мұратбаев атындағы ауылдан ашылған 
аймаққа салынатын тұрғын үйлерді ауыз-
су, газ және электрмен жабдықтауға 251 

миллион теңгеден астам қаржы бөлінген. 
Сонымен қатар, Әйтеке би кентіндегі 

көлемі 180 гектар болатын учаскедегі 
тұрғын үйлерге сервистік ауызсу желісін 

тарту құрылысы басталмақ. Бұл үшін 
бюджет есебінен 110,2 миллион теңге 

қаралған. 

Атқарылған іс пен 
алдағы меже

БРИФИНГ

Ержан ҚОЖАС,
«Сыр бойы».Sb

Сондай-ақ, Қызылорда қаласы 
аумағында  көппәтерлі  және  жеке 
тұрғын  үйлер құрылысының да-
муын, кәсіпорындар өндірісінің 
кеңеюін, шағын және орта биз-
нестің дамуын ескере отырып,  об-
лыс  орталығы  тұтыну шы ларын 
үздіксіз сапалы электр энерги-
ясымен қамтамасыз ету үшін 
электр жүйесін жаңғыртуға және 
дамытуға 1,6 млрд теңге бөлу 
ұсынылды. 

Еске салсақ, облыс әкімінің 
тапсырмасымен өңірдегі электр 
қуатымен жабдықтау нысанда-
рын тексеруге комиссия құры-
лып, бірінші кезекте қаржы талап 
ететін нысандар бойынша ұсы-
ныс берілген болатын. Комис-
сия жұмысының нәтижесімен 
әзір ленген ұсыныстар мәслихат 
сессиясының қарауына беріліп, 
кезек күттірмейтін нысандарды 
жөндеу немесе ауыстыруға қаржы 
қаралды.

Мұнан бөлек, «Қызылорда су 
жүйесі» мекемесінің материал-
дық-техникалық базасының тө-
мен дігінен облыс орталығының 
санитарлық тазалығын уақытылы 
қам тамасыз етуде қиындықтар 
туын дағанын ескере отырып, ха -
лыққа дер кезінде сапалы комму-
налдық  қызмет   көр се туге   арнайы 
техника алу үшін  992,8 млн теңге, 
Қызылорда қала сында са лы на тын 
7 мың орындық стадион құры-
лысының жоба-сме талық құжат-
тамасын әзірлеп, мем лекеттік 

са раптамадан өткізуге 59,7 млн 
теңге, жергілікті  бюджеттен  қар-
жыландырылатын полиция қыз-
мет керлерінің лауа зымдық жа-
лақысына үстемеақы төлеуге 368,1 
млн теңге және медициналық 
ұйымдарды ме дициналық-техни-
калық қамта ма сыз етуге қосымша 
472,1 млн теңге қарау ұсынылды. 

Сессияға дейінгі тұрақты 
комис сиялардың бірлескен оты-
рысында депутаттар бірқатар 
мә селелер көтеріп, сауалдарын 
қой ған еді. Бірлескен отырысқа 
облыс әкімінің орынбасары 
Н.Сақ  тағанов қатысты. Депутат 
І.Тілеп мектептер мен әлеуметтік 

ны сандарды жылыумен қамтуда 
жанармайдың, яғни, сұйық отын-
ның жеткіліксіз екенін айтып, оны 
шешуде жергілікті операторлар-
мен келісімге келуді ұсынды.   Ал 
депутат С.Биқожа «Сыр жас тары» 
жеңілдетілген ипотекалық несие 
беру бағдарламасын іске асыруда 
жастар ақпараттық сер висін құру 
қажеттігін айтып, қар жы бөлуді 
сұрады. Депутат А.Әбибуллаева 
созылмалы бүйрек ауруы-
на шалдыққан нау қастар үшін 
өмір лік маңызы зор құрылғыға 
алдыңғы сессиялар да қаржы 
сұралып, қолдау тап қанымен, әлі 
күнге дейін баға сы ның қымбаттап 

кетуіне бай ла нысты алынбағанын 
айтып, осы мә селені түбегейлі 
шешуді сұ рады.  

Жиында  «Сыр жастары» об-
лыс жастарына  же ңілдетілген 
ипо  текалық  несие  беру  бағ-
дар ламасы туралы облыстық 
қоғамдық даму басқармасының 
басшысы Мира Қазбекова хабар-
лама жасады. 

Жалпы бағдарламаның мақ-
саты – өңір жастарын қол жетімді 
бас панамен қам тамасыз ету. Со-
нымен қатар, жұмыс істейтін 
жастар үшін тұрғын үйдің 
қолжетімділігі мен жайлылығын 
арттыру, тұрғын үй құрылысын 

ынталандырудың жаңа тәсілдерін 
әзірлеу. Барлық қаржыландыру 
көздері  есебінен  жастарды  тұр  ғын 
үймен қамтамасыз ету дің нысана-
лы индикаторын қа  лып тастыру 
және жыл са йынғы тұрғын үй 
беру көлемін ұлғайту да – бағдар-
ламаның   негізгі  мақсаты.  Бүгінде 
облыс жастарының саны – 176985. 
Бұл аймақ халқының 21,4%-ын 
құрайды. Экономикалық бел сен-
ді жастардың саны – 76687 адам.  
Бағдарлама ережесіне сай қарыз-
дың ең жоғары сомасы 13-18 млн 
теңгеге дейін. 

Сессияда күн тәртібіндегі 
басқа да мәселелер қаралды. 

Бірқатар бастама қолдау тапты
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Кеше облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаевтың төрағалығымен 

кадрлық өзгерістерге бай-
ланысты актив отырысы 

өтті. Жиында Қызылорда 
облысының бақылау жөніндегі 

басқармасының басшысы 
таныстырылды.

Бірыңғай конкурстық ко миссияның ше-
шіміне сәйкес, облыс әкімінің өкімі мен 
Қызылорда облысының бақылау жө ніндегі 
басқармасының басшысы қыз  метіне Қалиев 
Ғанижан Піртазаұлы та ға йындалды.

Облыс әкімі басқарма басшысын таныс-
тырып, қызметіне сәттілік тіледі.

– Ғанижан Піртазаұлы осы кезге де-
йін жинақтаған мол тәжірибесі мен бі-
лі мін күрделі де жауапты қызметке ар-
нап, өңірдегі кәсіпорындарда ұжымдық 
ең бек дауларының алдын алуға, еңбек-

ақы қарыздарын болдырмау шараларын 
уақытылы қадағалап, жұмысшылар құқы-
ғының сақталуына, аймақтың ажарын аша-
тын сәулет-құрылыстардың сапалы әрі 
уақытылы аяқталуына бақылау жасап, әді-
летті әрі заң үстемдігіне қызмет етеді деп 
сенеміз, – деді облыс әкімі.

Актив отырысында облыстық ардагерлер 
кеңесінің төрағасы Серік Дүйсенбаев пен 
Қызылорда облысы аумақтық кәсіподақтар 
бірлестігі төрағасы Мақсұт Нәлібаев 
басқарма басшысын жаңа қызметімен 
құттықтады.

Ғанижан Қалиев 1970 жылы Қызылорда 
қаласында дүниеге келген. Алматы халық 
шаруашылығы институтын «Экономист» 
және Қазтұтынуодағының Қарағанды эко -
номика университетін «Құқықтану» ма ман-
дықтары бойынша бітірген.

Еңбек жолын Қызылорда қалалық 
қаржы бөлімінің бақылаушы-ревизоры ре-
тінде бастаған. 1992-2003 жылдары Қаржы 
министрлігіне қарасты комитеттерінде 
бас бақылаушы-тексеруші, бөлім бастығы 
қызметтерін атқарған. 2003-2010 жылдары 
Әділет министрлігінің Қаржы департаменті 
директорының орынбасары, Орталық 
сайлау комиссиясының қаржы-бақылау 
бөлімінің меңгерушісі. 2010-2016 жылда-
ры Қаржы министрлігі Қаржылық бақылау 
комитетінің Шығыс Қазақстан облысы 
бойынша инспекциясының бас шысы. 2016-
2019 жылдары Қаржы ми нистр лігі Ішкі 
мемлекеттік аудит коми тетінің Қызылорда 
облысы бойынша де пар таментінің басшы-
сы лауазымын атқарған.

2019 жылдан осы кезге дейін Қаржы 
министрлігінің Ішкі мемлекеттік ау-
дит ко митеті Қостанай облысы бойын-
ша департаментінің басшысы лауазымын 
атқарып келген.

Облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаевтың төрағалығымен 

өткен кадрлық өзгерістерге 
байланысты актив отырысында 

Табиғи монополияларды рет-
теу комитеті Қызылорда облы-

сы бойынша департаментінің 
басшысы таныстырылды.

Қазақстан Республикасы Ұлттық эконо-
мика министрлігі аппараты басшысының 
бұйрығымен Табиғи монополияларды 
реттеу комитеті Қызылорда облысы бо-
йынша департаментінің басшысы лауазы-
мына Егембергенов Айбек Асылханұлы 
тағайындалды.

Облыс әкімі департаменттің жаңа бас-
шысын таныстырып, қызметіне сәттілік 
тіледі.

– Айбек Асылханұлы өзінің алған бі-
лімі мен осы кезге дейін жинаған мол тә-
жірибесін өңірдегі коммуналдық саланың 

дамуына арнап, тариф тұрақтылығы мен 
бағаның негізсіз өсуіне жол бермеу, мем-
лекеттік қызметтердің сапасы мен сенім-
ділігін арттыруға ықпал етіп, тұтыну шы-
лардың құқықтарын қорғау және осы салада 
мемлекеттік реттеу мен бақылау тетіктерін 
күшейтеді деген зор сеніміміз бар, – деді об-
лыс әкімі.

Актив отырысында облыстық ардагерлер 
кеңесінің төрағасы Серік Дүйсенбаев пен 
Қызылорда облысы аумақтық кәсіп одақтар 
бірлестігі төрағасы Мақсұт Нәлі баев Айбек 
Егембергеновке жаңа қызметінде абырой 
мен мол жетістік тіледі.

Айбек Егембергенов 1987 жылы Қызыл-
орда облысы Шиелі ауданында дүниеге 
келген. 2007 жылы Кентау мемлекеттік 
көпсалалы колледжін «Есептеу техника-
лары мен автоматтандырылған жүйелерді 
бағдарламамен қамтамасыз ету» және 2012 
жылы Павлодар мемлекеттік педагогикалық 
институтын «Құқық және экономика негіз-
дері» мамандықтары бо йынша бітірген. 

Еңбек жолын 2008 жылы Түркістан 
облысының психологиялық-педагогикалық 
түзеу кабинетінің хатшысы ретінде бас-
таған. 2009-2015 жылдары «Яссы» коллед-
жінің информатика пәнінің мұғалімі, 
«Нұрлы Қалқан» жауапкершілігі шектеулі 
серіктестігінің инженер-программисі. 2015-
2019 жылдары Қазақстан Республикасы 
Ұлттық экономика министрлігі Табиғи мо-
нополияларды реттеу комитетінің Оңтүс-
тік Қазақстан облысы бойынша департа-
ментінің бас маманы. 2019 жылдан бастап 
2023 жылдың 16 қаңтарына дейін Табиғи 
монополияларды реттеу комитеті Түркістан 
облысы бойынша департаментінің бөлім 
басшысы, департамент басшысының орын-
басары қызметтерін атқарып келді.

Облыс әкімінің баспасөз қызметі

Кадрлық өзгерістер таныстырылды

Сондықтан Мемлекет бас-
шысының әділетті Қазақ станды 
дамытудағы жаңа бастамалары 
мен тапсырмаларын бұлжытпай 
орындап, өздеріңізбен бірге туған 
жері Қармақшы ауданын одан әрі 
дамытуға аянбай жұмыс жасайты-
нына сенемін, – деді аймақ бас-
шысы.

Сондай-ақ, облыс әкі мі 
осы уақытқа дейін Қармақшы 
ауданының әкімі қызметін 
атқарған Әділбек Ерсұлтановты 
басқа қызметке ауысуымен құт-
тықтап, оған ауданның әлеу-
меттік-экономикалық дамуы-
на, қоғамдық-саяси ахуалдың 
тұ рақты болуына сүбелі үлесін 
қосқаны үшін алғыс білдірді.

Жиында аудандық ардагерлер 
кеңесінің төрағасы Асқар Мерек-
ов аудан жұртшылығының атынан 
сөз сөйлеп, ауданның жаңа әкімін 
осы лауазымға тағайындалуымен 
құттықтады және бұрынғы әкім 
Әділбек Ерсұлтановқа риза-
шылығын білдірді.

Еркінбек Жандос Еркінбекұлы 
1983 жылы Қармақшы ауданын-
да дүниеге келген. 2004 жылы 
Қазақстан Ұлттық қауіпсіздік 
комитетінің Әскери институ-
тын «Бөлімшелердің қызметтік-
жауынгерлік іс-қимылын бас-
қару» және 2008 жылы Қазақ 
гуманитарлық заң университетін 
«Құқықтану» мамандықтары бо-
йынша бітірген. 

Еңбек жолын 2004 жылы 
әскери қызметтен бастап, 2013 
жылға дейін атқарған. 2013-2018 
жылдары бірқатар компания-
ларда түрлі деңгейдегі жауапты 
басшылық қызметтерде болған. 
2019-2021 жылдары Қызылорда 
облысының жұмылдыру да-
йындығы басқармасының бөлім 
басшысы, 2021-2022 жылдары 
Қармақшы ауданы әкімінің орын-
басары қызметтерін атқарған. 2022 
жылдың мамыр айынан бастап 
осы кезге дейін Қызылорда облы-
сы әкімі аппараты басшысының 
орынбасары қызметін абыроймен 
атқарып келді.1-бет 

Қармақшы ауданының әкімі 
тағайындалды
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О.Бөкеев  – халық тілінің қаймағын, сөз 
құбылтудың сан алуан сырларын жете мең
герген, сұлу нақышты, көркем кестелерін 
барынша пайдаланып, толқыта төккен, 
әуендік байлығын, ырғақтың қыры мен сы
рын, икембейімін шебер игерген жазушы.

***
Кейіпкерлерінің жан дү ние әлемінің 

тереңіне үңіліп, айтылар ойды ішкі тол ға
ныстебіренісі арқы лы жеткізу – О.Бөкеев 
шы ғарма шы лы ғы ның негізгі ерекшелік
терінің бірі.

***
О.Бөкеев – фольклордағы эпи калық

роман тикалық дәс түрді бүгінгі өмірдің 
реалис тікромантикалық биігіне кө терген 
қаламгер.

***
Нағыз өнерде форма мен мазмұн ажы

ратылмайды. 
***

Шығарманың негізгі мақса ты – әлеу
меттік өмірдің қай саласында болмасын 
күрделі өзгерістер жүріп жатқан мез гілде 
сол уақыттың талабын жүрегімен түсініп, 
жүзеге асыратын адам тәрбиелеу.

***
Заман талабын терең зерттеп, зер

делеген қаламгер ғана бүгінгі уақыт та
лабын күнілгері болжап, алдын ала 
зиялы замандастарының ойсанасын оя
тып, қайратжігерін осы ас қақ мақсатқа 
жұмылдыру ба қытына ие болады.

***
Көркем сөздің шын майданында жалпы

ға ортақ бір ғана өлшем бар. Ол – талант, 
ойпарасат, көркемдік шеберлік асулары. 

***
Суреткердің суреткерден айырмашы

лығы – дүниені қа лай көріптанып, сол  та
ным суретін оқырманға қалай жет кізе алу
ында.

***
Бүгінгі ұлттық әдебиетта нуы мыздың 

за ман талабына жауап берерліктей да
муы үшін әдеби терминдерімізді бір ізге 
түсіруіміз қажет. Бұл салада бізге А.Бай
тұрсынұлының «Әдебиет таныт қышы» 
ерекше үлгі бола алады. Өкінішке орай, 
осы еңбектегі үлгі бо ларлық терминдер
ге әлі де өз дәрежесінде назар аудармай 
келеміз.  

Ол замандағы қазақтың маң дайына біткен 
екі универ ситетінің бірі әрі бірегейі С.М.Киров 
атындағы ҚазМУ-дің филология факультетіне 
біздің курс 1986 жылы қабылданып, 1991 
жылы бітіріп шықты. Түскен жылымыз да, 
бітірген жылымыз да қазақ тарихы ғана емес, 
Ке ңес Одағы тарихындағы да айтулы жылдар 
еді. «Бал мұз дақ» кезі міз де-ақ сексен ал тыда 
қасіретті жел тоқсан кө терілісінің ызғарлы күн-
дерін қасқайып қарсы алған біздің қыз-жігіттер 
сексен жетінің репрессиясын да, сексен сегіз дің 
жылымығын да, сексен то ғыздың ояну кезеңін 
де, тоқ санның саяси толқындарын да аман-
есен өткеріп, 1991 жылы Кеңестік империяның 
көбесі сөгіліп, тәуелсіздіктің таңы атар шақта 
дипломымызды алдық. 

Алатаудың баурайындағы көк желек-
ке көмкерілген әсем қалада тұрақтап қалу 
– барлық бітірушінің арманы. Әсіресе, біз 
секілді құмның ортасынан келгендер үшін 
таудың етегі жұмақтың төрі дерсің! Алайда, ол 
қаладан тұрақты тіркеу табу – қиынның қиыны. 
Біз алмағайып заман болса да Алматыда қа лу-
ды армандап, әрі-бері тол қып жүр ге німізде 
Өскен досым диплом ал ған бойда ауылға қай-
татынын, Қы зылорданың пед институтына ба-
рып жұмыс істейтінін мәлімдеді. «Ал матыда 
не бар, үйсіз-күйсіз қаң ғып, елге барып еңбек 
етейік, тә  жірибе жинайық. Отбасы бар ларға 
жатақхана береді екен, сонда  тұрамыз, Алма-
ты сосын да қашпас» деп үлкендігін біл діріп 
ақыл айтып қояды Өскен. Шынын айтқанда, 
амалын та уып Алматының қалалық тір кеуінен 
өтіп, Шәкір ағамның (Ыбыраев) шақыруымен 
алдын ала бөліну кезінде Ұлттық академияның 
қолжазба бөліміне ғылыми қыз мет кер ретінде 
жол дама алып, жұмыс орнымды қамдап қойған 
менің аяқ ас тынан өз шешімімді өзгертіп апар-
топар елге қайтуыма әуелі Темірхан ағамыздың 
(Тебегенов) темірді ерітетін тәтті тілі,  екінші 
Өскеннің осы өзгеше шешімі әсер еткені рас. 
Бұл күнде ол оқиғаның куәсі болған Темірхан 
ағам да, Өскен досым да бақилық болды...

...Өзге жұрттан өзгеше жа қын Өскен досым 
елге келіп аз да емес, көп те емес тура он жыл 
еңбек етіп, баяғы армандаған Алматыға қайта 
көшіп бара жатқанымда: «Ал маты қашпас 

деп едім, ақыры көшіп барасың, енді бізге де 
жұмыс қарастыр» деп әзілдеді. Кейін жұ мыс 
та, қызмет те табылып, Ала таудың етегіндегі 
әсем қалаға қан ша шақырғанымда елден кетуді 
еш лайық көрмеді. Елдің қара то пырағы екен 
де тартып тұрған...

«Ел қадірін білген ер» деген тір кес осы 
Өскең сияқты азамат тар ға арналған шығар, 
асылы. Ер қадірін де елі кеміте қоймас... Аз 
ғұмырында Қорқыт то пырағының көп әде-
биет шісіне ұстаз болды. Аға деп ақыл сұраған 
талай талапты, талантты інілеріне тура жол, 
түзу үлгі көрсете алды. Сөзі түзу, ісі қисық 
жандардың қасында Өс кеңнің адал дығы, ту-
ралығы, ақкөңіл ниеті көзге ұрып тұратын. 
Содан да шығар шә кірттерінің көбінің Өс-
кен атына ерекше құр метпен қарайтыны. 
Әйт песе, өтіп болмайтын «өтпелі кезеңнің» 
«өзекті» реформалары өзе гін талдырып, қа-
дірін де, кадрін де тө мендетіп болған біздің 
білім жүйемізде кімге кім дәріс бермей жа-
тыр? Меніңше, алшаң бассаң ағаларыңа, ем-
пең бассаң інілеріңе ұна май қалатын қазіргі 
заманда асықпай анық баса жүріп әдебиетке, 
өнерге, өзіңнің сүйікті кәсібіңе адалдық сақтай 
білу де үлкен ерлік. Өскен де сол өз ісіне шын 
берілген, әдебиетті шын сүйген азаматтардың 
бірі еді. Өмірі жарқылдап жүретін Өскеңнің 
бір жолы «бірінші курстың бір студенті «Абай 
жо лы» романының авторын біл мей қалды» деп 
бірнеше күн бойы қабағы ашылмай қойғаны 
есімде...

Кей кезде Өскеңнің ерек ше қа зақылығына, 
ұлттық ұста ны мы на қайран қалатын мын. Сту-
дент кезі мізден ол тілімізге орысшадан енген 
сөздерді, тер миндерді ешқашан екпін қой май 
таза қазақы үрдісте дыбыстайтын. Біз тілімізді 
әбден жаттықтырып, зорланып дыбыстай-
тын терминдерді ол оп-оңай қазақы ыңғайға 
сала қоятын. Біз келеке қылып оны терістей 
бастасақ, «әй, сендердің ешқай сысың да Мыр-
забековтен (Са пархан ағай) асқан әулие емес-
сіңдер, қазақта ондай фонетика маманы жоқ» 
деп дымымызды құртатын. Кең пішілген 
қазақы болмысы сөйлеген сөзінен де, істеген 
ісінен де, жүріс-тұры сынан да кө рініп тұратын. 
Дос қа адал, сөзге берік нағыз ер көңілді, 

ұлтшыл азамат еді...
Өзінің мың сан шаруасы тұрса да, көмек 

сұраған адамның алдына түсіп елпілдеп 
жүретін. Бірде өзі Қызылорданың тү біндегі 
лагерьде жатып, сатып алатын үйді іздеуге 
көмек сұ раған «сырбаз» досымызға тұ ратын 
үй іздеймін деп үш-төрт күн бойы сабылып, 
қара табанынан бастап бірнеше мүшесін 
жарақаттап алғаны бар. Сонау тоқсаныншы 
жылдардың ішін дегі «Арысбай атамыздың 
ауылын іздеу оқиғасынан» басталатын, айта 
берсе бір кітапқа жүк болатын талай қызықты 
оқиғалар өтті ғой қысқа күндік ғұмырында. 

Жақында ғана біздің курс тың университет 
бітіргенінің 30 жыл дығына арналған «Тәуел-
сіз дік түлектері» атты жинақ жарық көрді. Сол 
кітапта бірнеше курс та сымыздың Өсекең ту-
ралы есте ліктері бар. Шолып отырсам бәрі де 
оның айрықша қа зақылығына, өзі нің шаруа-
сын тастап, біреудің жұмы сын істеп жүретін 
ақкөңілдігіне ерек ше тоқталыпты. «Бәріміз 
де қа зақы ортада өсіп, қазақша тәрбие көріп, 
қазақ мектебін бітірдік. Алайда, біздің курстас-
тардың ішінде Өскеннің қаза қылығы тіптен 
ерекше еді. Оның бүкіл жүріс-тұрысынан, 
болмыс-бітімі мен өмір салтынан қазақтың иісі 
аңқып тұ ратын... Қа зақша етті, палауды тек 
қолмен жей тін, тамақ жеуге орындыққа отыр-
ғанды, ша нышқы ұстағанды ұна та бер мейтін... 
Сабақтан келген де төсегінің үстінде мал дас 
құрып отыратын» дейді Өскеннің бес жыл 
бір бөлмеде тұрған досы, ҚР ҰҒА академигі, 
елімізге мәш һүр лингвист ғалым Шерубай 
Құрман байұлы. Ал оны мен абитуриент ке зінен 
бірге оқыған досы, бүгінде елге танымал тілші, 
ғалым Бижо март Қапалбек ес телігінде «...Біт-
пейтін шаруа тұрғанда, тыныш жата алмай-
тын Өсекең мені екі кештің ортасында жетім 
бұрышқа жетектеп келді. Үй са татын бір орыс 
шал да табыла кетті. «Сая хаттың» түбіндегі 
үйін көрген бойда Өсекең бағасын келісіп, 
шалмен екеумізді қол алыстырып жіберді. Сол 
үйде тапжылмастан отыз жыл тұрдым. Жар 
сүй дім, бала өсірдім. Та лай қуанышымның 
куәсі болған жылы ұям ды тауып берген-ді. 
Өсекең осы лай, оны қалай ұмытайын», – деп 
тебіренеді. Бұл – сонау студент шақта, бұдан 

отыз үш жылдай бұрын болған оқиға. Мұны 
оқып «Өсекең жарықтық достарын үйлі 
қылуды балапан шақтан бастаған екен-ау» деп 
қоям бүгін. Мұның бәрі оның жақыным деген 
жанға адал дос, сенімді серік бола білгенінің 
белгісі. 

Өскенбай Көзбеков – өнегелі ұстаз ғана 
емес, талантты әдебиет зерттеушісі де болатын. 
Қазақ әде биетінің тарихында қырық қатпарлы 
терең психологизмге құрылған Орал хан Бөкеев 
шығармашылығын автордың көзі тірісінде-ақ 
алғаш зерттеу  объектісіне алып, ғылыми дис-
сертация қорғаған да біздің Өскенбай досы-
мыз еді. Өкінішке орай, талантты жазушы да 
Қы зы лордадан келген «томпақ қара ба ланың» 
(Оралханның сөзі) өз шы ғармашылығынан 
зерттеу жазып жатқанынан ха бардар болса да, 
дис серта ция қорғалғанын  көзімен кө ре алмай 
кетті... Енді Оралхан мұрасы туралы Өскен 
жаз ған зерттеу еңбекті ғылыми көпші лікке 
жеткізіп, кейінгіге насихаттау да тірілердің 
үлесіне қалған сықылды...

...2005 жылдың қараша айын да кезекті 
бір сапармен Қы зылордаға келдім. Өскен, 
Әлайдар, Дархан бастаған жан достар, інім 
Аманжол құшақ жая даладай болып қарсы 
алды. Ел сағынып келіп, бірнеше күн бірге 
жүріп сағынышымызды бастық. Қайтатын 
уақыт келді, бі рақ, президент сайлауының қар-
саңы бірде-бір пойызға билет жоқ. Амалсыз 
қара жолмен «Түркістан-Шымкент-Алматы» 
бағытында ав тобуспен кетуге қарар бердім. 
Ав тобекеттің басындағы кафеге жет кеннен-
ақ Өскең «қайтпа, бү гін қонып, ертең шық 
жолға» деп мені үгіттеумен болды. Үстелдің 
басын да Өскең, Әлайдар және мен. Әлайдар 
әлсін-әлсін далаға шығып, «Асеке, бес авто-
бус қалды», «төрт автобус қалды» деп хабар-
лап келеді. Өскең мені жібермеудің жағында. 
Ақыры  не керек сөйтіп отырғанда Әле кең 
соңғы автобустың да кетіп қалғанын хабарлап 
тынды ғой... Сол кеште басымыз бүтін отырып 
тағы бір той жасадық. Бұл – біздің Өскеңмен 
соңғы рет кездесуіміз екен...

Қазір ойласам бір-біріміздің ди дарымызды 
қимаған екенбіз-ау сол күні. Көңілден кетпес 
күн дер еді шіркін сол кездер...  Одан соң да 
телефонмен бірнеше рет сөй лестік, бірақ ди-
дарласа алма дық. Қайтарынан екі күн бұрын 
сөй лестім, керемет көңілді еді...

«Жігіттің отыз жасқа дейінгі до сы – шын 
досы, отыздан ке йінгі досы – есеп досы» де-
ген сөз бар елде. Есейіп есеп біл гендігімізден 
бе, әлде есебі кә міл заманнан есеп сіз досты із-
дегенімізден бе, әйтеуір отыздан кейін де талай 
есті азаматтармен дос болдық. Алайда, жастық 
шағыңның ыстық-суығын қатар өт кізген, 
студенттік күндердің қиын да қызық кезеңін 
бірге бас тан кешірген ескі достардың көңіл 
тө рінде ерекше орыны болатыны та лассыз 
шындық. Се бебі, анда-санда басың қо сыл ғанда  
барыңды бөлісіп, жо ғың ды талқылайтын, қайта 
орал мас жастық күндеріңнің тірі куәсімен бірге 
отырып, санаң дағы сағым сәттерді жадыңда 
жаң ғыртқанға не жетсін?!

...Дидары ғайып дүниеде бар мен жоқтың 
бағасын айыратын жасқа жетіп қалған 
сияқтымыз. Дегенмен, ортамызда Өскен 
жоқ дегенге күні бүгінге дейін еш сенгім, 
иланғым жоқ. Қы зылордаға айында-жылын да 
бір барғанда көре алмаған, кез  десе алмаған, 
дидарласуға мүм кін  дігім болмаған қаншама 
таныс достар бар. Өскен де құдды со лар дың 
бірі секілді. Бүгін болмаса ертең кездесіп 
қалатындаймын...  

Асқар ТҰРҒАНБАЙ,
Қожа Ахмет Ясауи атындағы 

Халықаралық қазақ-түрік университетінің 
вице-ректоры

Өскенбай Арысбайұлы Көзбеков 1963 жылы 6 маусымда дүниеге келген. Орта мектепті үздік 
бітіргеннен кейін 19821984 жылдары әскер қатарында болады. Одан соң екі жыл туған ауылында 
еңбек етеді. 19861991 жылдары әл Фараби атындағы Қазақ Ұлттық университетінің филология 
факультетінде жоғары білім алады. 

Алғашқы  еңбек  жолын 19911992 оқу жылында Қорқыт ата атындағы Қызылорда мемлекеттік 
университетінде оқытушылық қызметтен бастайды. Ұстаздық қызметін ғылыммен байланыстыра
ды. Сөйтіп аз ғұмырында жасаған жұмысының жемісі ретінде 1998 жылы «О.Бөкеевтің поэтикасы» 
атты тақырыпта 2002 жылы 10 қаңтарда қазақ әдебиеті мамандығы бойынша кандидаттық дис
сертациясын сәтті қорғады.

Өскенбай Арысбайұлы осы ғылыми жұмысы арқылы белгілі әдебиеттанушы ғалымдардың 
назарына ілініп, ерекше бағаланады. Оған дәлел – сонау студенттік кезден оқытып, тәрбиелеп, 
ұстазы, диссертациялық жұмыстың ғылыми жетекшісі болған, филология ғылымдарының докто
ры, профессор Б.Майтановтың оң бағасы. Өскенбай Арысбайұлының ғылыми зерттеуі туралы 
академик, филология ғылымдарының докторы, профессор Т.Кәкішов ресми сарапшы ретінде ар
найы пікір берген. Сондайақ диссертациялық жұмыстың екінші оппоненті болған белгілі әдебиет 
сыншысы, филология ғылымдарының кандидаты Зейнолла Серікқалиев диссертанттың жұмысын 
жоғары бағалаған.

Кандидаттық жұмысын абыроймен қорғаған Ө.Көзбеков профессор Бақытжан Майтановтың 
ғылыми кеңесшілігімен «Прозадағы символ поэтикасы» атты докторлық диссертация тақырыбын 
теориялық жақтан игеріп, тақырыпқа қатысты әдебиеттер мен материалдарын жинай бастаған 
шағында  2006 жылы жол апатынан қайтыс болды. 

Өскенбай Арысбайұлы әдебиет саласында ғылымға енді келе бастаған жастардың 
диссертациялық жұмыстарын барынша талдап, пікір білдіріп, болашақ әдебиет зерттеушілерінің 
жұмыстарына сәтсапар тілеуді өзінің парызы санаған. 

Ө.Көзбеков – әдебиетті оқыту әдістемесі мәселелерімен де айналысып, «Орыс әдебиетінің 
тарихы» атты типтік оқу бағдарламасын құрастырған және «Әдебиеттануға кіріспе» пәні бойынша 
әдістемелік нұсқаулық әзірлеген әдіскер ғалым.

Ел қадірін білген ер

СЫР 
САҢЛАҚТАРЫНА 
ҚҰРМЕТ

Облыстық мәслихат 
сессиясында Қазақстан 

Республикасы 
Үкіметі жанындағы 

Республикалық онома
стика комиссиясының 
қарауына Қызылорда 

облысының білім 
беру және мәдениет 

ұйымдарына атау беру 
жөніндегі ұсыныстар са

раланды.

Облыстық қоғамдық даму бас -
қармасының басшысы Ми ра Қаз бе-
кова мәслихат де пу  тат  та рына осы ған 
дейін өңірлік оно мастика ко  мис-
сиясы ның оты рыс тарын да қол  дау 
тап  қан бас  қар   ма  лардың ұсы ныс та-
рын жет кізді.

Атап айтқанда, Қызылорда об-
лыстық филармониясына компози-
тор Кеңес Дүй се  кеевтің, ал Сырда-
рия аг  рар лы-техникалық кол  лед   жіне 
Балдырған Мұс та пае ваның есімін 
беру ұсы нылды. Бастамалар сессия 
оты рысында қолдау тауып, алдағы 
уақытта Респуб ликалық ономастика 
ко мис   сия сының қарауына ұсы ны-
лады. 

Балдырған Мұстапаева – Со  циа-
листік Еңбек Ері, есімі Қа зақстанның 
«Алтын кітабына» жазылған. Егіннің 
әр гектарынан 70-100 цент нер күріш 
жинаған рекордсмен күрішші. «Ең-
бек Қы зыл Ту», екі мәрте «Ленин» 
ор дендерімен, «Еңбектегі ер лігі 
үшін», «Тың жерлерді игер гені 
үшін» медальдарымен мара пат тал-
ған және Қа зақстан Ком му нистік 
пар тия сы Орталық Коми тетінің  
14,15-съездерінде делегат бол ған. 

Кеңес Дүйсекеев – Қазақ стан-
ның еңбек сіңірген өнер қайратке рі. 
200-ден астам шығарманың, оның 
ішінде «Толғау» симфониясы ның, 
«Жалаңтөс батыр» симфония поэ-
ма-картинасының, «О, дү ние» кан-
татасының, «Жыл мез гілдері» роман-
стар цик лінің авторы.

«Гүлдер» ансамблінің, «Қа зақ-
концерт» гастрольдік-концерт бір-
лестігінің музыка жетекшісі, «Қазақ 
теледидары» музыка ре дакция-
сы ның бас редакторы, Қазақстан 
мем  лекеттік телерадио комитеті 
эст ра далық-симфония ор кест рі-
нің көркемдік жетек шісі және бас 
дирижері, «Қазақ кон церт» гаст ро-
льдік-концерт бір лес тігінің көр кем-
дік же текшісі қыз меттерін атқарған. 

Еңбектегі табыстары үшін «Құр-
мет», «Парасат» орден дері мен, «Қа-
зақстан Респуб ликасының ең бек 
сі ңірген өнер қайраткері» төсбел-
гісімен ма рапатталған.

«Сыр бойы», «Кызылординские 
вести», «Ақмешіт апталығы», 

«Ақмешіт жастары» және 
ауданның барлық басылымдарына 
хабарландыру орналастырғыңыз 

келсе: 70-00-52  телефон ы арқылы 
байланысуға болады. 

E-maіl:  smjarnama@mail.ru

Ғылыми 
еңбектері
«Ғалымның хаты өлмейді» деген

дей Ө.Көзбековтің артын да бірнеше 
ма қалалары бар. Олардың кейбірі 
жарияланбай қолжазба күйінде 
қалған.

1. «О.Бөкеев прозасының поэти
касы». Филология ғы лым дарының 
кандидаты ғы лы  ми дәрежесін алу 
үшін да йындаған диссертация. – Ал
маты, 1998. – 155 бет.

2. «Суреткер шеберлігі» //
Қызылорда педагогикалық инс
титуты. Тезистер жинағы, 1993. 0,5 
баспа табақ.

3. Бөкеев шығармаларын да ғы 
аңыздық желі, символ //Қа зақ тілі мен 
әдебиетінің кейбір мәселелері. Аспи
ранттар мен ізде нушілер жинағы. 
Шымкент, 1996. 0,3 баспа табақ.

4. «Оралхан прозасындағы 
ырғақ» // Ы.Алтынсарин атын дағы 
Білім проблемалары инс титутының 
жинағы, 1997.

5. «Бөкеевтің тіл көркем дігі» // 
Актуальные пробле мы теории и ме
тодики ВУЗе. Жи нақ. Қызылорда 
гумани тарлық университеті, 1997.  
0,2 баспа табақ.

6. «Көркем шығармадағы уақыт 
және кеңістік». ҚРҒА хабаршысы, Тіл 
әдебиет серия сы. №1.  1998.  0,3  ба
спа табақ.

7. XIX ғасырда жазыл ған белгілі 
ғұлама Бекасыл Бек болатұлының 
«Жұлдыз нама» еңбегі // Ұлы дала 
мұралары. – Алматы, 2006.

8. «Ә.Қоңыратбаев және Шы ғыс 
әде биеті» (қолжазба).

9. «Әдебиеттану термин дер дің 
мәсе лелері» (қолжазба).

10. «Махамбет өлеңдерінің 
көркемдік ерекшелігі» (қол жазба) 

11. «Қорқыт Ата кітабының 
зерттелуі және Қорқыт Ата бейнесі» 
(қолжазба).

12. «Асқар Тоқмағанбетов 
поэзиясын дағы соғыс тақыры бы» 
(қолжазба).

Қорқыт ата атындағы Қы зылорда уни верситеті Ғылы
ми кеңесінің шешімімен уни  верситеттің №1 ғимаратында 
филоло гия ғылымдарының кандидаты, профессор Ө.Көз беков 
атындағы дәрісхана ашыл  мақ шы. Дәрісхананың за   манауи тұр
ғыдан жөнде луіне Ө.Көзбековтің отбасы – жары мен балала ры 
және ағайындары ат са лыс  ты. Дәрісхананың іш кі безендірілуі 
мен жабдық та луына Өскенбай Арысбай ұлы мен бірге оқыған 
кластас тары, курстас дос та ры, от ба  сылық достары және уни
вер  ситеттің 1996 жылы бі тірген түлектері мен өзінің тә лімгерлік 

жасаған К011 оқу то бындағы шәкірттері қар  жылай көмек берді. 
«Жақ сылық жасасаң өзіңе...» деп ақын С.То райғыров айтқан дай, 
Өскенбайдың дүниеден озғанына 17 жыл өткеніне қа рамастан 
оны осынша адам ұмытпағаны былай тұрсын досым, ұстазым 
деп сыйлап қол ұшын беріп, атына берілген дәрісхананың ашы
луына қол ғабыс тигізуде. Өскенбай Арыс байұлының өмірі қысқа 
болды, баржоғы 43 жасында дүниеден озды. Артында жары 
– Гүлбану мен ұлы – Ерсұлтан, қызы – Қарлығаш қалды. Қазір 
олардан бірнеше немересі бар.

Шығармашылығы 
туралы пікірлер
Ө.Көзбеков бес қаруы бойында қалып

тасқан әдебиетші әрі осы уақытқа дейін рес
публикалық деңгейде көрінбей жүрген сыншы 
екен. Әрине, астанадан алыста жүрген соң 
жүрексіне бергені бекер бол ған. Бізге осындай 
танымбілігі және оралымды да ойлы қаламы 
бар әдебиетші қазір тіпті ай рықша қажет. Білек 
сыбанып әдебиет майданына келгені абзал.   

Т.Кәкішов, филология ғылымдарының 
докторы, профессор 

***
Ө.Көзбеков жазушы қаламынан туған 

табиғат көріністерінің көңіл әлемімен 
сабақтастығына мән беріп, ой өрбітсе, ішкі 
монолог тұрпатына келгенде О.Бөкеевтің сана 
тасқыны емес, логикалық жүйедегі пікірлер 
құрылымын қалайтынын нақты мысалдар 
арқылы көрсетеді.

Б.Майтанов, филология ғылымдарының 
докторы, профессор 

***
Символ жайлы пікір де біздің әде биеттануда 

кең өріс жая қойған жоқ. Ізде ністер бар. Ал 
Өскенбай Көзбеков мифо логиялық ойлау өрнегі 
мен логикалық тұс пал, ишараның арасындағы 
үлкен са бақтастық сырын тауып, көрсетуге ұм
тылады.

З.Серікқалиев, филология 
ғылымдарының кандидаты 

Әдебиет туралы ой-пікірлері:
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БАС ДИРЕКТОР
Аманжол ОҢҒАРБАЕВ

қабылдау бөлмесі тел/факс: 8/7242/ 70-00-36, 40-11-10 (1002)

БАС РЕДАКТОР
Қуат ШАРАБИДИНОВ

қабылдау бөлмесі – тел: 8/7242/ 40-02-17, 40-11-10 (1007)

Бас редактордың орынбасары – 40-11-10 (1053)
Жауапты хатшы – 70-00-81 (1037) 

Бөлімдер:
руханият және ақпарат – 40-11-10 (1039, 1040)
экономика – 40-11-10 (1038, 1033)
әлеумет және саясат – 40-11-10 (1034)
жарнама – 70-00-52, 40-11-10 (1058) 
есеп-қисап – 70-00-39, 70-00-38 
компьютер орталығы және корректорлар – 40-11-10 
(1036, 1035)

Меншік иесі

жауапкершілігі шектеулі серіктестігі

Қызылорда облыстық «Сыр бойы» газеті 
ҚР СТ ISO 9001-2016 (ISO 9001:2015) 
«Сапа менеджменті жүйелері» талаптарына 
сәйкес KZ.4310318.07.03.01178 нөмірімен 
сертификатталған. Авторларға қаламақы тапсы-
рыс  бойынша төленеді, қолжазба өңделеді және 
 қайтарыл майды. Жариялымдар газеттің 
түпкілікті көзқарасын білдірмейді. 
«АҚ» - ақылы қызмет. 
Жарнама мазмұнына жарнама беруші жауапты.
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Газет аптасына 3 рет (сейсенбі, бейсенбі, сенбі күндері) шығады.

Газет Қазақстан Республикасының 
Мәдениет және ақпарат министрлігі
Ақпарат және мұрағат комитетінде тіркелген. 
Тіркеу куәлігі №12993-Г, 27.08.2012 ж.

Газет редакцияның компьютер орталығында теріліп, беттеліп,
«ASU» баспа үйі» ЖШС сенімгерлік басқаруындағы 
«Сыр медиа» ЖШС баспаханасында басылды. 
Тел.: 8/7242/ 40-06-68. 
Газеттің таралымы бойынша 
8/7242/ 70-14-08 телефон нөміріне хабарласуға болады.

ТАҒЫЛЫМ ЖЕТІ ҚАЗЫНА

Биылғы жылдың алғаш
қы күндерінде елімізде  
«Қазақстан Республикасының 
кейбір заңнамалық актілеріне 
қазақы ит тұқымдарын сақ
тау және өсімін молайту 
мәселелері бойынша өзгерістер 
мен толықтырулар енгізу тура
лы» заң қабылданды. Енді тазы 
мен төбет тұқымдарын сақтау 
және көбейтуге мүмкіндік мол.
Ол кең ауқымды бағыттарды 
қамтиды. Мәселен, иттің 
генетикалық сапасын ғылыми 
бағалау, селекциялық сарап
тамалар жүргізу, жинақтау 
арқылы қажетті ғылыми база 
құруға жол ашылмақ.

Айта кетсек, өткен ға
сырдың тоқсаныншы жылда
рына дейін екі үйдің бірінде 
тазы мен төбет арсалаңдап 
алдымыздан шығатын. Қа
шаннан саятшылыққа жаны 
құмар ағайын тазысын 
ертіп, жылқысын жаратып 
аң аулауға аттанатын еді. 
Ал төбет негізінен мал шар
уа шылығымен айналысқан 
шаруа адамының жансерігі 
болды. Одан беріде жайы
лым төсі толған төрт түлік 
те азайды. Тазы мен төбетті 
де іздейтін жағдайға түстік. 
Тіпті олардың тұқымын сақтау 
мәселесі де таразыға тартылды. 
Тоқсаныншы жылдардан бері 
екінің бірі шетелден шыққан 
тегі белгісіз ит тұқымын алып 
келуге әуес болды. 

– Жалпы, шетелдік иттерді 
Қазақстанға кіргізу мәселесін 
ойлану қажет. Өйткені, одан 
қандай зиян болатынын аңғару 
қиын емес. Қазір көшеге 
шықсаңыз, олардың түртүрін 
көруге болады. Тұқымын 
ажырата алмайтын жағдайға 
жеттік. Бұл таза қанды тазы мен 
төбет тұқымын сақтап қалуға 
да кері әсерін тигізеді деген 
ойдамын. Тегіміз бір түркімен 
халқы алабай тұқымын 
сақтап қалу ісін ертерек қолға 
алды. Соның арқасында 
ұлт тық құндылығының ер
те ңіне алаңдамайтын бол
ды. Өкініштісі, біз қаншама 
уақытты құр жіберіп алдық. 
«Жақсылықтың ертекеші 
жоқ» дейді қазақ. Ендігі 
кезекте кеткен қателікті 
түзеуге күш салайық. Жаңа 
заң сол олқылықтың орнын 
толтыруға септігін тигізеді 
деген ойдамын. Сондай
ақ, біз шетелден келетін ит 
тұқымын ұдайы бақылау 
мақсатында карантиндік бе
кет ұйымдастыруымыз қажет. 
Шетелдің көбісінде солай 
жасалған. Тіпті, бірқатарында 
кейбір ит түрлеріне тыйым 
салынған. Мәселен, Шве
ция, Дания, Ұлыбритания, 
Франция, Германия, Нидер
ланды, Бельгия, Швейцария, 
Жаңа Зелендия мен Латвияда 
осындай талаптар қойылған, 
– деді Қорқыт ата атындағы 
Қызылорда университетінің 
оқы  тушысы, география ғы лым
дарының кандидаты Оразхан 
Айдаров. 

Ғалымның айтуынша, ке
зінде Сыр өңірінде тазы мен 
төбеттің бабын білген азамат
тар қатары көп еді. Өкініштісі  
көнекөз қариялардан сол 
нәрселерді зердемізге тоқуға 
селсоқ қарадық емес пе?  
Келеңсіз жағдайдың зардабын 
енді тартып отырған жайы
мыз бар. Қазір тазы мен төбет 
жайында білетініміз шама
лы. Кейінгі жылдары оған бет 
бұрған жастар қатары молая 
түсті. Алайда олардың ара
сында өзара байланыс жоқ. 
Тәжірибе алмасатын адамдар 
санаулы. Соның салдарынан 
кейбірі аталған істі тастап 
кетті. 

– Ендігі кезекте қолға алы
натын әрбір жұмыстың орын
далуына тиянақты болуымыз 
қажет. Ешқандай олқылыққа 
жол беруге болмайды. Әсіресе, 
тазы мен төбет тұқымы мұқият 
зерттелсе деген ұсынысым 
бар. Оған ғалымдар тарапы
нан сараптама жасалғаны 
артықтық етпейді. Сонда ғана 
нақты нәтижеге қол жеткізе 
аламыз. Бұл науқандық шара 
емес екенін ұмытпайық. Қазақ 
халқының ерте кезден бергі 
өмірінде орнын ойып ала
тын ұлттық құндылықтарды 
лайықты бағалай білейік, – деді 
О.Айдаров.

Айта кетерлігі, жаңа заңда 
тазы мен төбет тұқымын 
сақтау және өсімін молайту 
бағытында құқықтық, ұйым  
дастырушылық және эко
но микалық негіз дер бел гі
ле нді. Осы  мақ сатта негізгі 
қағидаттар қарас ты рылған. 
Оған жауапты мемлекеттік 
органдар мен ұйымдар айқын
далып, олар дың құзыреті 
анықталды.

Қазақ халқы итті жеті 
қазынаның бірі ретінде ба
ғалады. «Ит жақсысы  – тазы» 
деген түсінік осындай рәуіште 
айтылса керекті. Сондайақ, 

ескіден келе жатқан «Тау дағы 
түлкіні табындағы тазы алар» 
деген тәмсіл бар.

Естуімізше, тазы қазақ да
ласына сақ заманында келген 
деген аңыз бар. Ол шамамен 
20002500 жылдар бұрынғы 
кезеңді қамтиды. Тасқа 
қашалған кейбір петроглиф
терде тазыға ұқсас аңшы иттері 
бейнеленген. Ал тақыр жүнді 
тазылар осыдан бесалты мың 
жыл бұрын перғауындар зама
нында өмір сүрген деген дерек 
айтылады. 

Бұл ит тұ қымын тазы 
атауының мәні парсының 
«таза, алғыр, жүйрік» де
ген мағынасымен ұштасып 
жатқан секілді. Таза болуының 
себебі оның тазы атануына 
алып келді ме? Ол ықшамдалу 
заңдылығына байланысты та
зыға ауысуы мүмкін. Қазақ 
жерінде құмай, қайың қаптал, 
ауған, орыс, түрікмен деген 
түрлері ұшырасқан. Қазақы та
зыны тау және дала тазысы деп 
бөлген. Шоқтығының биіктігі 
8085 см аралығында.

Енді азкем төбетке тоқтала 
кетсек. Белгілі жиһанкез Марко 
Поло ХІІІ ғасырдағы қазақтар 
туралы жазбаларында «Тай
ыншадай биік денелі иттер –
тағы аңдарды аулауда, күзетте 
және ауыр жұмыстарда тама
ша серік» деп жазып кеткен. 
Саяхатшы Шағатай ұлысында 
қасқыр алатын бұл иттерді хан 
сарайынан кезіктірген. Сол 
кезеңде ит саны 10 мыңдай 
болған көрінеді. 

Жаһандық желі беттерінен 
білгеніміз, ит тұқымдарын 
зерттейтін кинология деген 
сала бар. Оны грек тілінен 
тәржімалағанда kynos – ит, 
logos – ілім дегенді білдіреді. 
Ол ит анатомиясы мен физио
логиясын, үй иті тұқымының 
шығу тегі мен эволюциясын, 
оларды өсіру, қолға үйрету, 
қоректендіру, шаруашылыққа 
пайдалану мәселелерін зерт
тейді. Бір қызығы, бізде 
оған ұзақ жылдан бері мән 
берілмейді. Тегіміз бір түрік 
бауырлар дүниежүзілік ки
нология орталығына біздің 
тазыға ұқсайтын иттің түрін 
тіркетуге көңіл бөлген. Ендігі 
кезекте бізге тазы мен төбетті 
қазақ халқының ұлттық бренді 

ретінде қалыптастыру – ма
ңызды міндет.     

Әлемдік кинология орта
лығына тіркелу үшін иттің 
тегі сараланады. Оның қаны 
ғылыми тұрғыда сараптаудан 
өткізіледі. Сондайақ олардың 
саны кем дегенде 1000ға жетуі 
қажет. Өкінішке қарай, қазір 
біздің қолымызда оның үштен 
бір бөлігі ғана бар. 

Рас, елдің ішінде ұлттық 
дәстүрге жанашырлық та
нытып жүрген азаматтар 
баршылық. Оншақты жыл
дай бұрын Шиелі ауданын
да «Қар үстіндегі қансонар» 
деген атаумен саятшылық 
өнерге арналған ауқымды 
шара өткізілген. Игі істің басы
қасында жүрген белгілі айтыс 
ақыны Кенжебай Жүсіповтің 
айтуынша, оған тазы мен 
төбетін ертіп келген тұрғындар 
саны аз болмаған.

– Сол уақытта жергілікті  
азаматтардың қол дауы мен 
атал ған шараны ұйым дас тыр
дық. Алғашқыда «қалай бо
лар екен?» деген ой мазалады. 
Белгіленген күні саятшылыққа 
жаны жақын тұрғындардың 
көп екені байқалды. Олардың 
бірі тазы мен төбетін ертіп 
келсе, енді бірі аңға салатын 
құстарымен жетті. Жас ұрпаққа 
тағылым болатын жақсы шара 
өткенін көзіміз көрді. Десе де, 
бұл өнерге ден қоюдың өзі оңай 
емес екенін байқадым. Өзім 
де тазы өсіруге көңіл бөлген 
едім. Жақында тазы мен төбет 
тұқымын сақтауға бағытталған 
жаңа заң қабылданғанын 
естіп, қуанып жатырмыз. Бұл 
ұсыныстың ұзақ жылдан бері 
айтылып келе жатқаны белгілі. 
Әрине, елдің ішінде олардың 
тұқымы жойылып кетпеуіне 
барынша үлес қосқан азаматтар 
бар екенін білеміз. Ендігі кезек
те оған мемлекеттік деңгейде 
назар аударылатыны қуантады. 
Осы мақсатта ғылыми зерттеу 
жасалып, арнайы бағдарлама 
дайындалғаны артық емес. 
Біздің игі істен күтеріміз көп, – 
дейді Кенжебай Жүсіпов.

Сыр өңірінде тазы мен 
төбеттің нақты саны қанша? 
Кезінде кеткен олқылықтың 
салдарынан әзірге олардың 
санын дөп басып айту қиын. 
Аталған заңға жауапты мекеме 
ретінде бекітілген облыстық 
орман шаруашылығы және 
жануарлар дүниесі аумақтық 
инспекциясына хабарласқан 
едік. Мамандардың айтуынша, 
аталған заң алдағы шілде ай
ында күшіне енеді. Әзірге бұл 
бағытта жасалатын жұмыс ба
рысы саралануда. 

Кезінде қазақтың белгілі 
тұлғалары саятшылық өнерді 
жанына серік еткенін білеміз. 
Атақты Ақан серінің «Бас
арала», Кенесары ханның 
«Көкдауыл» сынды тазысы 
тәмам жұртты тамсандыр
ды. Ұлттық бейнемізге тән 
қос жануардың бірі – жылқы 
болса, екіншісі – ит. Кешегі 
ашаршылық жылдарында есіл 
ерлер солардың арқасында 
көп адамды ажалдан арашалап 
қалды. 

Мемлекет басшысының 
бас тамасымен қолға алынып 
жатқан игілікті іс қазақтың 
қазынасына айналған ит 
тұқымдарын сақтап қалуға зор 
септігін тигізетіні анық. Жаса
латын жұмыс та аз емес.

Тазы мен төбет –
құнды қазына

Ен  далада  еркін өскен Алаш баласының  саят шы
лық қа  жаны жақын. Төбет пен тазы қазақ үшін қастерлі 
байлығымыз еді. Сол көрініс көз алдымыздан жоғалып 

бара жатты. Өкініштісі,  құндылықтардан кейінгі 3040 
жылда айырылып қала жаздағанымыз жасырын емес.

Әділжан ҮМБЕТ,
«Сыр бойы»Sb

ХАБАРЛАНДЫРУ

Қызылорда об
лыс   тық маман дан ды
рылған ау данаралық 
эко номикалық сотының 
2023  жылдың 16 қаң
тардағы ұй ға ры мымен 
Қызылорда об лысы, 
Қызылорда қа ласы, 
Төле би көшесі 44 А 
үй мекенжайында ор
наласқан   «Мунай.Тех.
Сервис.Орда» ЖШСна 
(БСН 110340002435)  
қа тысты оңалту рәсімін 
қолдану туралы іс қоз
ғалғанын хабарлайды.

Ісшараға қайраткермен 
бірге қызмет еткен әріптестері 
Нұрлыбай Ұлықпанұлы, 
Асыл бек Жұмабаев, Күләй 
Ер мағанбетова, Ұлбосын 
Сейт  жанова, Жаңылған Са
раш ова, «Сыр медиа» серік
тестігі директорының бірінші 

орынбасары Марат Аралбаев 
және Т.Есетовтің ұлы Асқар 
қатысты.

– Қатар қыз мет еткен  
кезде оның  қарапа йым
ды ғын  көрдік. Өзіне сеніп 
тапсырылған барлық жауап
ты жұмыстарды абыройлы 

атқарды. Қоғам қайраткері, 
саясаткер, жетекші ретінде 
де көп еңбек етті. Ардақты 
азаматтың өнегелі өмірін жас 
ұрпаққа үлгі етіп мектепке 
атын беріп, музей ашқан білім 
саласы басшыларына рахмет. 
Тәкей Есетов нағыз құрметке 
лайықты ер азамат еді. Жас 
буын аталары туралы біліп 
өсіп жатқанына қуанамыз, – 
деді Нұрлыбай Ұлықпанұлы.

Кездесуде қонақтар тұлға 
жайлы түрлі естеліктерді 
бөлісті. Өмірдерегін,  жетіс
тіктері мен кітаптарын, 
суреттерін көрді. Білім ошағы  
2016 жылдан бері қоғам 
қайраткері есімімен аталады. 

Ал 100 жылдыққа арналған 
ісшаралар алдағы уақытта да 
жалғасын таппақ. Мектепли
цей директоры Бек Тумыр
заев қонақтарды мектептегі 
жаңашылдықтармен таныс
тырды. Білім ошағы жаңа за
ман тынысымен қарышты 
дамып келеді. Басшы БАҚ 
өкілдерімен бірге оқушы лар
дың шығар ма шылығын арт
тыру үшін бірлесіп жұмыс 
істемек ниетте.

Ұрпақ жадында 
жаңғырған тұлға

Т.Есетов атындағы №264 мектеплицейде қоғам 
қайраткері Тәкей Есетовтің туғанына 100 жыл толу

ына орай тарихитанымдық сабақ өтті. Білім ордасы 
музейінде өткен ісшараны №18 қалалық кітапхананың 

кітапханашысы Зәуреш Әлішева жүргізді.

Гүлбану МАҚАЖАН,
«Сыр бойы»Sb

 Үй алушыға қойылатын 
бірнеше талаптар бар. Же
ңілдетілген төмен пайызбен 
несие беру арқылы азамат
тарды көбірек қамту үшін 
бағдарламаны іске асырудың 
жекелеген талаптары қайта 
қаралған. Атап айтқанда, әрбір 
қарыз алушы бағдарламаға 
бір рет қана қатыса ала
ды. Ең алдымен Қазақстан 
Республикасының азаматы бо
луы тиіс. Екіншіден атыңызда 
үй болмауы керек. Сондайақ, 
тұрақты расталған кірістің бо
луы талап етіледі. Бұған дейін 
ипотекалық кредиттердің 
бол  мауы да назарға алына
ды. «72025» бағдарламасы 
шеңберінде қарыз алғысы 
келетіндер ынтымақтастық ту
ралы келісімдері бар «Қазақ
станның тұрақтылық қоры» 
АҚмен серіктес банктер
ге жүгіне алады. Олардың 
қатарында  «Банк Центр
Кредит» , «Қазақстан Халық 
Банкі» , «Еуразиялық банк»,  
«АТФ Банк», «Jýsan Bank»,  
«Bank RBK», «Forte Bank», 
«Altyn bank» АҚ бар.

Бағдарламаның биыл да 
жалғасатынын естіген қала 
тұрғыны Гүлмира Ыдырысова 
құжаттарды реттеп өтінім бе

руге ынталы екенін айтады.
– Біз секілді шағын от

басыға ыңғайлы бағдарлама. 
Бірақ, бұл бес жыл бұрынғы 
бекітілген лимитпен әлі тұр. 
Мәселен, біздің өңірде 15 
миллионға үй табу қазір қиын. 
Екі бөлмелі пәтер алуға бо
латын шығар. Үйдің бағасы 
аспандап кетті. Осы жағына 
көңіл бөлінсе жақсы болар еді, 
– дейді ол. 

Расымен бес жылда ин
фляция бірнеше есе артты. 
Бірақ бағдарлама бойынша 
бекітілген сома өзгеріссіз 
қалуда. Пәтер жалдап біреуге 

ақша бергенше, өзінің атына 
рәсімделген үйдің несиесін 
төлеуді жөн санайтындар 
жетерлік. Уақыт өте келе 
бұл да аты бар, заты жоқ 
бағдарлама болып қалуы 
мүмкін деген пікірлер де ай
тылуда. Экономист Дәулет 
Мұқаевтың айтуынша, үйдің 
бағасы алдағы уақытта өсе 
береді. Кейін бұл бағдарлама 
қазіргі 4 пайыздық автокөлік 
несиесі секілді бөлінген ли
мит аз уақытта бітіп қалады. 
Сондықтан нарықтағы бағаға 
сәйкес, оған бөлінетін лимитті 
де көтерген жөн деп санайды.

«7-20-25»:
Бағдарлама өзгеріссіз, 
ал үйдің бағасы ...

1-бет 

E-mail: smjarnama@mail.ru

Жарнама. Жарнама. Жарнама
«Сыр бойы», 

«Кызылординские 
вести», «Ақмешіт 

апталығы», «Ақмешіт 
жастары» және 

ауданның барлық 
басылымдарына 
хабарландыру 

орналастырғыңыз 
келсе:  70-00-52 

 телефон ы арқылы 
байланысуға болады.


